
ΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ ΒΑΓΙΑ 

ΟΝΟΜΑ: ……………………………………………………………………………………………………….           03-06-20 

ΤΑ ΜΑΘΑΤΕ ΤΑ ΝΕΑ;       

 ΣΥΝΘΕΤΕΣ ΛΕΞΕΙΣ 

Ενώνοντας δυο λέξεις φτιάχνουμε μια μεγαλύτερη που περιλαμβάνει και τις δυο λέξεις. 

Αυτές οι λέξεις λέγονται σύνθετες. Πρόσεξε όταν ενώνεις δυο ρήματα, το πρώτο ρήμα 

χάνει το ωμέγα του και παίρνει ο. μπαίνω+βγαίνω=μπαινοβγαίνω 

 π.χ. μαύρος+ μαλλιά= μαυρομάλλης   παράδειγμα  μαυρομάλλης άνθρωπος 

         κοντός+ χοντρός= κοντόχοντρος      »                      κοντόχοντρος κύριος 

        μισός+ γεμάτο= μισογεμάτο              »                      μισογεμάτο βαρέλι       

1. Φτιάξε σύνθετες λέξεις. 

γίδες-πρόβατα= ………………………………………   μπαίνω-βγαίνω= …………………………………………. 

χιόνι-θύελλα= ………………………………………… άγριος-λουλούδι=…………………………………………. 

νύχτα-πουλί= …………………………………………. τέσσερα-φύλλα=  …………………………………………   

ρύζι-γάλα=…………………………………………  παιδιά-τόπος= ………………………………………………….. 

2. Βάλε τώρα τις λέξεις που έφτιαξες, στις προτάσεις που τις έχασαν. 

Στο κοπάδι μου έχω πολλά ………………………………………………………………. 

Το βράδυ ακούγονται μόνο τα ………………………………………………………… 

Είμαι πολύ τυχερός, βρήκα ένα ……………………………………………. τριφύλλι. 

Το λιβάδι γέμισε μυρωδάτα ……………………………………………….. 

……………………………………… στο κατάστημα, αλλά δε σε βλέπω πουθενά. 

Χτες πήγαμε στον ……………………………………… και μας έδωσαν τοστ και χυμό. 

Στο ………………………………………………… μου αρέσει να ρίχνω επάνω κανέλα. 

Δεν μπορέσαμε να κάνουμε σκι, επειδή είχε ισχυρή …………………………………………… 

3. Χώρισε τις σύνθετες λέξεις στα συνθετικά τους. 

αυγολέμονο= αυγό-λεμόνι             ανοίγοκλείνω= ……………………………………………………….. 

πικροδάφνη=……………………………………… παλιόρουχα= ………………………………………………… 

ντοματοσαλάτα=……………………………….. τριαντάφυλλο=………………………………………………. 



ΓΑΚΟΠΟΥΛΟΥ ΒΑΓΙΑ 

 

ΥΠΟΚΟΡΙΣΤΙΚΑ- ΜΕΓΕΘΥΝΤΙΚΑ 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

  

 

 

4. Βρες κι εσύ τώρα ένα υποκοριστικό κι ένα μεγεθυντικό για τις παρακάτω λέξεις. 

 

 

ΛΕΞΗ ΥΠΟΚΟΡΙΣΤΙΚΟ ΜΕΓΕΘΥΝΤΙΚΟ 

χταπόδι   

τσάντα   

μολύβι   

αυτοκίνητο   

κουτάλι   

ποντίκι   

ψάρι   

κοπέλα   

               ΜΕΓΕΘΥΝΤΙΚΑ 

Όταν θέλω να δείξω ότι κάτι είναι 

μεγάλο, ή πολύ δυνατό, ή πολύ 

ικανό, τότε βάζουμε τις καταλήξεις –

α, -αρος, -αρα –αράς και τις λέξεις 

αυτές τις λέμε μεγεθυντικά. 

Π.χ 

βαρέλι-βαρέλα 

παιδί-παίδαρος 

μπαούλο-μπαουλάρα 

παίκτης-παικταράς 

 

 

 

 

 

                   ΥΠΟΚΟΡΙΣΤΙΚΑ 

Όταν θέλω να δείξω ότι κάτι είναι 

μικρό ή ότι το συμπαθώ, τότε βάζω 

τις καταλήξεις  -ούλης,- ούλα,-ούλικο, 

-ούτσικος,-ούτσικη,-ούτσικο, -άκης,-

άκι,-έλι, ίτσα – ούδι και τις λέξεις 

αυτές τις λέμε υποκοριστικά ή 

χαϊδευτικά. 

Π.χ. 

Ουσιαστικό 

γάτα- γατούλα- γατάκι-γατούδι  

 

Επίθετο  

όμορφος-ομορφούλης-

ομορφούλα-ομορφούλικο  

 κοντός-κοντούτσικος-

κοντούτσικη-κοντούτσικο 

 


